

## Referat, Godkendt

<b>Mødetype</b>	<b>Landsrådsmøde 2017</b>
<b>Dato &amp; Tid</b>	<b>Tirsdag den 4. april kl. 17.00 – 21.00</b>
<b>Sted</b>	<b>Ørstedsgade 19B (stuen), 5000 Odense C.</b> <b>Der er parkering i gården.</b> Mødet starter med aftensmad kl. 17.00.
<b>Deltagere</b>	Lars Holme, Oskar Velle, Kim Ebbenhøj, Mads Buus (for Nels Rasmussen), Claus Hansen, Mathias Mathiesen, Dennis Waldemar, Per Larsen, Pedja Jovetic, Tilde Lindvig, Philip Østergaard, Gry Petersen, Nicoline Larsen og Sofie – Patrizia Boisen  Jane Dupont, sekretariatet
<b>Afbud</b>	Simon Kollerup, Thomas Bruun, Rolf Bekker, Lasse Hal, Annika Laursen, Nels Rasmussen og Mille Hauboff.

### 1. Velkommen til Ørstedsgade, rundvisning/Besøg i GARAGEN og aftensmad.

**KL. 17.00 – 18.00**

<b>1. Hovedsynspunkt og beslutning</b>	Aftensmad, kort rundvisning, og tillykke til alle med de nye lokaler!

### 2. Godkendelse af dagsordenen (B)

**Kl. 18.00 – 18.05**

	<b>Indstilling</b> Til godkendelse.
--	--

<b>2.</b>	<p><b>Hovedsynspunkt og beslutning</b></p> <p>Per Larsen, Region Midtjylland ville gerne have en uddybning fra Daglig Ledelse af beslutningen om ansættelsen af en Esports – konsulent inden dette Landsrådsmøde, idet det var opfattelsen at beslutningen først skulle træffes på Landsrådsmødet den 4. april.</p> <p>DL uddyber under punkt 10.</p> <p>Per Larsen spurgte ligeledes ind til mødet med ministeren og fremlæggelse af Klub 2020 projektet på mødet.</p> <p>DL orienterer under punkt 4.</p> <p><b>Herefter blev dagsordenen godkendt.</b></p>

**3. Godkendelse af referat fra den 20. – 21. januar (B)**  
**KL. 18.05 – 18.10**

	<p style="text-align: center;"><b>Indstilling</b></p> <p style="text-align: center;">./ Bilag LR/2017/3 – referat vedlægges som bilag</p> <p style="text-align: center;">Til godkendelse.</p>
<b>3.</b>	<p><b>Hovedsynspunkt og beslutning</b></p> <p>Per Larsen kommenterede punkt 9.                  Konklusionen på hvordan og hvem der kunne træffe beslutning om ansættelse af en Esports – projektkonsulent burde have været mere præcist konkretiseret.</p> <p>Taget til efterretning til fremtidige referater.</p>

**4. Tour de table – Orienteringer Ungerådet, Regionsbestyrelser og Daglig Ledelse**  
**KL. 18.10 – 18.45. (O)**

	<p>Punktet er til gensidig orientering, inspiration og sparring.                  Så alle er på omdrejningshøjde med, hvad der sker rundt i landet.</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Ungerådet – siden sidst</li> </ul>
--	---

	<ul style="list-style-type: none"><li>• Regionsbestyrelser – siden sidst</li><li>• Daglig Ledelse – fra møder siden sidst</li><li>• Orientering fra netværk og repræsentationer</li></ul> <p><b>./ Bilag LR/2017/4</b> – aktuelle referater fra regioner og Ungerådet vedhæftes som bilag og et samlet orienteringsnotat med forskellige relevant info siden sidst udsendes inden mødet.</p> <p>Ungerådet og Regionsbestyrelserne opfordres til at udsende relevant skriftligt orienteringsmateriale som supplement til punktet. Noget I tænker, som kunne være relevant at læse inden mødet. Det er kun en opfordring og ikke et krav☺.</p> <p><b>Indstilling</b></p> <p>Det indstilles, at Landsrådet tager orienteringerne til efterretning.</p>
4.	<p><b>Hovedsynspunkt og beslutning</b></p> <p><b>Ungerådet</b> Ungerådet har afholdt kursusweekend. En god weekend med succes. Afholdes igen i efteråret 2017. Arbejder med sociale medier. Ungerådet nedlægger deres egen FB og Instagram profil og melder ud på Ungdomsringens Facebookside. Planlægger studietur til Island - finansiering? Ungerådet drøfter, hvad Ungerådet kan sætte på den politiske dagsorden og kommer med det på det næste møde i form af en politisk udtalelse, som opfølgning på kongressen.</p> <p><b>Hovedstaden</b> Planlægger døgnmøde til Bornholm - 17 medlemmer med Døgnmødet deles op i moduler med oplæg fra bestyrelsesmedlemmerne, så alle kan bidrage og tage ejerskab. Temaerne er:</p> <ul style="list-style-type: none"><li>• Er Ungdomsringen virkelig en politisk organisation?</li><li>• Har fritidsklubberne en fremtid i skolernes læringsdagsorden?</li><li>• Har den klassiske Ungdomsskole en fremtid?.</li><li>• Kommunikation i cyberspace</li></ul>

Bestyrelsen vil arbejde med Ungdomsringens politikker.

### **Sjælland**

Formanden i region Sjælland er sygemeldt.  
Konsulenten planlægger en Tour de Sjælland  
Formålet med touren: Opsøge medlemmerne og nye regionsbestyrelsesmedlemmer  
På vej med et døgnmøde med oplæg fra de unge  
Rekruttering til regionsungeråd  
De unge skal sætte et stort fingeraftryk på mødet  
Game On er afholdt - Ubisoft trak sig desværre  
StreetLife i Roskilde planlægges  
Regionen har afholdt fodboldstævnet - Sjællandsmesterskaberne i indefodbold  
Ny aktivitet: Floorbaal - vil gerne lave en turnering - er en inkluderende sport

### **Syddanmark**

Møderne er ikke blevet afholdt - folk melder afbud  
Den store bagedyst blev aflyst  
Stenbjerg – der arbejdes på etablering af WI - FI  
Møde i rollespilsnetværket - positivt møde - nye og gamle med  
Nu 2 rollespilsaktiviteter 1 i foråret og 1 i efteråret

### **Midtjylland**

Godt med dette orienteringspunkt  
Godt med referaterne til orientering  
Bestyrelsen eksperimenterer med dagsordenen  
Vi arbejder med regionsungeråd  
Der er dilemmaer i, hvornår møderne skal afholdes  
Gry tager teten på en eventgruppe (andet navn for regionsungeråd)  
Bestyrelsens fokus er struktur, så der er taget nogle konkrete beslutninger.  
Bestyrelsen nåede frem til et kompromis. Det er vigtigt alle kan være med, når der træffes fælles beslutninger.  
Eventgruppen har haft nogle konkrete ideer til en event med lasergame...  
Gry og en ny tovholder (ikke besluttet hvem) arbejder med eventen  
Alle er meget engagerede..  
Bestyrelsen er optaget af hvilke arrangementer/aktiviteter der tiltrækker – der er ikke en rød tråd pt.

### **Nordjylland**

Sidste møde blev afholdt i Rebild Ungdomsskole.  
Bestyrelsen arbejder med placering af møder hos medlemmer, der ikke pt. er

repræsenteret i bestyrelsen.

Hvordan arbejder vi med at få flere med i bestyrelsen? – det er vi optaget af.  
Regionen arbejder med aktiviteterne Maritime dage og 3 dage med hest  
Rolf arbejder med en Gaming – liga og en ny samarbejdspartner.

### **Daglig Ledelse**

Der er udsendt skriftlig orientering.

Lars Holme knyttede kommentarer til:

Internationalt netværksmøde – Planer om et tilbud til en kort studietur -  
hvordan kan man starte arbejdet op?

KL Børne- og unge Topmødet – god platform for Ungdomsringen  
Der arbejdes videre med Musikstarter og nye partnere

Efterskoleforeningens årsmøde - Dennis viste en præsentation fra  
Efterskoleforeningens årsmøde.

Mødet med ministeren den 15. marts:

Ungdomsringen orienterede om nye initiativer – herunder ideen med Klub  
2020. Ungdomsringen inviterede ministeren til en besøgsrunde ude blandt  
fritids- og ungdomsklubber. Ministeren udtrykte bekymring for fritidsklubbernes  
fremtid. Deraf igangsætning af undersøgelse. Ungdomsringen bidrager med  
viden og erfaringer.

LU årsmøde:

Lars Holme og Jane Dupont deltog.

Ungdomsringen inviterede LU til et tættere samarbejde.

DUF:

Der er indsendt en dispensationsansøgning

Afventer en tilbagemelding i maj.

Kommunalvalg 2017 - TV2 regionerne – DUF er ikke inde over det længere.

Ny generalsekretær - reception den 28. april.

Udlodningsmidlerne - positivt for 2017 (2015 sats)..

### **Øvrige orienteringer:**

#### **Dennis:**

Kampagnen "det gode børne- og ungeliv" er udsendt til alle medlemmer

Vi beder de unge om at tage stilling og gøre den synlig

KL - valuta for pengene gode snakke med udvalgsformænd

Body Mind Academy var en konkret kontakt

2 x temaformiddage i foråret

Show OFF 2017 = desværre aflyst. Arbejdsgruppen var samlet i weekenden, hvor Show Off skulle have været afviklet. Planlægning af 2018 er i gang.

Ny Show Off folder ud sendes i maj.

Der er udarbejdet en PR plan for Show Off 2018.

Arbejder på at udbygge arbejdsgruppen til Show Off 2018.

### **ECYC – møde**

Lars:

Der er afholdes et møde i ECYC i Aalborg i maj med temaet: Hvordan kan man bruge frivillige i professionelle sammenhænge?

Lederuddannelse - dansk flygtningehjælp

Vær obs på Youth Forum – gode kontakter

### **Den kriminalpræventive dag i Skive**

Claus har deltaget i dagen.

### **Kommentarer til orienteringerne:**

**Orienteringspunktet generelt:** Godt med fortsat at prioritere den mundtlige orientering, men ok med en skriftlig orientering som bilag (Dennis).

**Ungerådets lukning af Facebook og Instragram:** God ide med en samlet branding af Ungdomsringen. (Dennis).

### **Internationalt Netværk og studietur for ungerådet:**

Fedt med det internationale og gerne sammentænkt med de øvrige voksne Internationalt. Kunne vi slå det sammen og lade de unge tage over? (Per og Dennis).

### **Ungerådets ide til en studietur:**

Husk at orientere Landsrådet, når der planlægges nye aktiviteter

Vil I komme med jeres tanker og program på næste møde. Vigtigt med den samlede opbakning og formidling på kongressen Lars og Thomas og Pedja kan hjælpe.(Lars).

### **Internationalt netværk:**

Unformel learning – hvordan har DL forholdt sig til det?

Spændende at netværket sættes i gang.

Godt med iværksættelse af en PR del på arbejdet.(Per).

### **Mødet med ministeren:**

Ministerens bekymring bør følges op af en konkret plan og handlinger fra Ungdomsringen. Hvad er planen?

Ros til DL for initiativet med mødet med ministeren.

<p>KL skal også udfordres på bekymringen...! UngJam har også gode erfaringer – mødes gerne med ministeren. (Per, Claus og Pedja).</p> <p><b>Skolevalg:</b> Skolevalg bør følges op af valgfester i Ungdomsskolerne – Vigtig opgave for Ungdomsringen.(Oskar).</p> <p><b>Overblikskortet – Danmarkskortet:</b> Husk (sekretariatet) at opdatere det. (Dennis).</p> <p><b>Orienteringerne blev taget til efterretning.</b></p>
--

## 5. Økonomi

### KL. 18.45 – 19.10 (O)

<p>Landsrådet modtager en økonomistatus på hvert Landsrådsmøde.</p> <p>Der er udarbejdet en prognose pr. 21. marts med kendte pt. ændringer og på mødet vil der knyttes en mundtlig orientering til bilaget.</p> <p>På mødet gives der derudover mundtlig orientering og status vedr.:</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Årsrapport 2016 (behandles formelt på LR mødet den 6. maj)</li> <li>• Indgåede kontrakter i Akademiet, samt projekter i pipeline</li> <li>• Medlemsregistrering – status</li> <li>• DUF – Tipsmidler – ansøgning pr. 1. juni 2017</li> </ul> <p><b>./ Bilag LR/2017/5, A</b> – prognose 2017 vedhæftes som bilag. <b>./ Bilag LR/2017/5, B</b> – Indmeldelser og udmeldelser pr. 21. marts vedhæftes som bilag (endelig opgørelse slutter pr. 31. marts).</p> <p><b>Indstilling</b></p> <p>Det indstilles, at Landsrådet tager orienteringen til efterretning.</p>
<p><b>5. Hovedsynspunkt og beslutning</b></p> <p>Lars Holme fremlagde kort resultatet på årsrapport 2016. Årsrapporten fremlægges og godkendes af Landsrådet på mødet den 6. maj. Resultatet udviser et underskud på kr. -333.000 (budgetteret underskud på kr. -497.015). Ros til Landsrådet fra revisionen.</p>

<p>Sekretariatet har nået ca. 91% af budgetmålet for kompetenceudvikling Der manglede ca. 100 medlemsenheder at melde tilbage på medlemsregistreringen 2017 (2016 tal).</p> <p>Prognosen for 2017 udviser pr. 21. marts et overskud.</p> <p>Landsrådet besluttede, at afvente til mødet den 6. maj med drøftelse for evt. initiativer i forlængelse af prognosen.</p>
---

## 6. Budgetproces 2018 – aktiviteter (D + B)

**KL. 19.10 – 19.30**

<p>Aktiviteterne i Ungdomsringen er grundstøtten i foreningens arbejde og med aktiviteterne at tilbyde gode aktiviteter med værdifuldt indhold til børn og unge i hele Danmark.</p> <p>Landsrådet har i 2016 drøftet både indhold, økonomirammer og muligheder for øgede indtægter for aktiviteterne i Ungdomsringen fremadrettet.</p> <p>Nøgleordene for drøftelserne i Landsrådet i 2016 var:</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Udvikling af indhold og nye produkter (nye trends)</li> <li>• Bred geografisk spredning</li> <li>• Muligheder for økonomisk selv bærende budgetter – fokus på øgede indtægter</li> <li>• Ejerskab og forankring til aktiviteterne lokalt er vigtigt</li> <li>• Ungdomsringen som kraftcenter via klubber og ungdomsskoler</li> <li>• Fremme lokale samarbejder og partnerskaber</li> </ul> <p>Daglig Ledelse vil mundtlig fremlægge forslag til en budgetproces for aktiviteterne i 2018 på mødet.</p> <p><b>Indstilling</b></p> <p>Det indstilles, at Landsrådet drøfter Daglig Ledelses forslag til budgetproces for aktiviteterne og godkender forslaget.</p>
<p><b>6. Hovedsynspunkt og beslutning</b></p> <p>Landsrådet besluttede i 2016 at se på en ny model for fordeling af midler for de landsdækkende aktiviteter i Ungdomsringen.</p> <p>Lars fremlagde Daglig Ledelses tanker og ideer med udgangspunkt i en model, hvor der fortsat skal være landsdækkende aktiviteter i form af "flagskibe", men derudover også være midler som kanaliseres og administreres i</p>



<p>regionerne, samt en pulje, som medlemmerne kan søge i med godkendelse af Daglig Ledelse.</p> <p>Modellen er vedhæftet i mailen med referatet. Bemærk at tallene er friktive tal og ikke den endelige økonomiramme.</p> <p><b>Landsrådet var generelt positiv overfor den fremlagte model.</b></p> <p><b>Landsrådet drøfter forslaget med regionsbestyrelsen og kommer med tilbagemeldinger til mødet i maj.</b></p> <p><b>OBS: Der er et tidsmæssigt dilemma for aktiviteterne i 2018 i forhold til igangsætning af planlægningen og selve budgetfasen (september og oktober).</b></p>
---

## 7. Samarbejde mellem foreningerne på Fritidsområdet Kl. 19.30 – 20.00 (D og B)

<p>Landsrådsmedlem Per Larsen ønsker at drøfte samarbejdet mellem de 3 foreninger på fritidsområdet, Landsforeningen af ungdomsskoleledere, Ungdomsskoleforeningen og Ungdomsringen.</p> <p>Formålet er at få et fælles sprog og retning på samarbejdet, så repræsentanterne, der er valgt ind i samarbejdsudvalgene, kan arbejde videre og tage konkrete ideer med og byde ind med tiltag der er udviklende for det fælles fritidsområde.</p> <p>Per Larsen uddyber formålet med punktet på mødet.</p> <p><b>./ Bilag LR/2017/7 – Bilag er vedhæftet</b></p> <p><b>Indstilling</b></p> <p>Det indstilles, at Landsrådet drøfter samarbejdet de 3 foreninger imellem og sætter en fælles retning for repræsentanternes arbejde fremadrettet.</p>
<p><b>7. Hovedsynspunkt og beslutning</b></p> <p><b>Punktet blev udskudt til næste møde i maj.</b></p>

## 8. KLUB 2020 – opfølgning fra sidste møde

**Kl. 20.00 – 20.30 (B)**

På Landsrådsmødet i januar 2017 drøftede Landsrådet projektet KLUB 2020. Landsrådet ønskede en yderligere konkretisering af projektet, samt et budget.

Daglig Ledelse og sekretariatet drøftede projektet på et møde den 8. marts og har nu yderligere ændret og tilpasset projektbeskrivelse og med en udvidet tidsplan.

./ **Bilag LR/2017/8, A og B** – Opdateret projektbeskrivelse, samt udkast til tidsplan er vedhæftet

### Indstilling

Det indstilles, at Landsrådet drøfter det opdaterede materiale og godkender projektet.

## 8. Hovedsynspunkt og beslutning

**Landsrådet godkendte indholdet og igangsætning af projektet.  
Stor ros til de nye indarbejdede ændringer.  
Tilbage melding til LR i maj på finansieringsdelen**

Projektet imødekommer manglende dokumentationsarbejde pt.  
Sekretariatet kontakter Center for boligsocialudvikling.

## 9. Pædagogisk friluftsliv i fremtiden - proces

**Kl. 20.30 – 20.40 (B)**

Dagsordenpunktet er sat på fra ønske fra Dennis Waldemar, som er Landsrådsrepræsentanten i naturvejlederbestyrelsen og i andre friluftslivs sammenhænge for Ungdomsringen.

Dennis ønsker at igangsætte et udviklingsarbejde og en afklaringsproces i Ungdomsringen med arbejdet med natur- og friluftsliv ud i fremtiden.

Dennis vil på mødet fremlægge et forslag til en procesplan for udviklingsarbejdet frem til oktober 2018 med udgangspunkt i:

- Det pædagogiske perspektiv – udvikling af indholdet
- Rammer og struktur
- De økonomiske rammer
- Mulige fremtidige scenarier

	<p>Vedhæftet er:</p> <p><b>./.</b> Bilag LR/2017/9, A - Natur- og friluftsliv katalog &amp; magasin 2017 &amp; 2018  <b>./.</b> Bilag LR/2017/9, B - referat fra sidste naturvejlederbestyrelsesmøde  <b>./.</b> Bilag LR/2017/9, C - forslag til proces- og tidsplan</p> <p><b>Indstilling</b>  Det indstilles, at Landsrådet godkender den vedhæftede tidsplan.</p>
<p><b>9.</b></p>	<p><b>Hovedsynspunkt og beslutning</b></p> <p>Dennis fremlagde formålet med igangsætning af udviklingsarbejdet.  Skal Ungdomsringens organisationen for natur- og friluftsliv være den samme ud i fremtiden eller skal vfi noget nyt?</p> <p>Ungdomsringen skal undersøge hvad der rører sig på området pt. og hvad medlemmerne har brug for?</p> <p><b>Igangsætning af proces og tidsplan blev godkendt af landsrådet, men tidsplanen skal justeres, så den er realistisk ifht. igangsætning efter sommeren 2017.</b></p>
<p><b>10. E – sport og gaming som indsatsområde – opfølgning fra sidste møde</b>  <b>KL. 20.40 – 20.50 (O)</b></p>	
	<p>I forlængelse af mødet i januar og med en aftale om en opfølgning på dette møde i marts, er der udarbejdet et statusnotat fra konsulent Morten Larsen</p> <p><b>./.</b> Bilag LR/2017/10 – Notat vedhæftes som bilag.</p> <p><b>Indstilling</b>  Det indstilles, at Landsrådet tager orienteringen til efterretning.</p>
<p><b>10.</b></p>	<p><b>Hovedsynspunkt og beslutning</b></p> <p>Lars knyttede nogle yderligere kommentarer til det skriftlige notat om status på Esport.</p> <p>Daglig Ledelse besluttede ansættelse af Esports – projektkonsulent med</p>

	<p>baggrund i aktuelle henvendelser og opgaver på området og ventede derfor ikke på en drøftelse i Landsrådet i april. Ansættelsen er 10 timer ugentlig og frem til udgangen af september 2017.</p> <p>Landsrådet opfordrede til at Esports – projektkonsulenten deltager i etablering af netværk, temadage og andre aktiviteter rundt i de 5 regioner.</p>
--	---

## 11. Eventuelt

**KL. 20.50 – 20.55 (O)**

	•
<b>11. Hovedsynspunkt og beslutning</b>	<p>Korte kommentarer til sidst:</p> <p>Det skriftlige orienteringsnotat må meget komme ud tidligere. Der var meget at læse. (Per)</p> <p>Forslag til vedtægtsændringer kommer som forslag til næste møde. (Oskar)</p> <p>Hvis vi vil arbejde med unges indflydelse.... husker vi så at høre de unge og er der rum for at unge kan udfordrer? (Mads)</p> <p>Hvordan skal vi forholde os til de vedtagne beslutninger fra kongressen?..</p> <p>Husk at en fra Ungerådet deltager i arbejdsgruppen! Philip deltager den 18. april i første arbejdsgruppemøde.</p>

## 12. Næste møde (O)

**KL. 20.55 – 21.00**

	<p><b>Næste møde er et dagsmøde den 6. maj i København fra kl. 9.30 – 17.00.</b></p>
<b>12. Hovedsynspunkt og beslutning</b>	<p><b>Modtaget</b></p>